
 
 

 
Zápis z XXI. Sjezdu VOS 

 
Sjezd byl zahájen V 9:38. Předseda přivítal delegáty sjezdu. Představil váženého hosta, Josefa 

Středulu z ČMKOS. Druhým hostem je František Dobšík z ČMOS PŠ. Speciálním hostem je 

doc. Trka. Předseda přednesl zdravice, upozornil na probíhající chřipkovou epidemii, která 

snižuje počet přijetých delegátů. Bylo upozorněno na pracovní průběh sjezdu, kvůli čemu 

nebyli pozváni hosté z politické reprezentace. Na aktivu na jaře se k problematice změny 

legislativy školství bude vracet. Předseda zdůrazňuje pozitivní vztah současného vedení 

ČMKOS a problematiky vzdělávání. 

 

V prvním bodu je nutno schválit program sjezdu. Ještě není známo, kolik delegátů dorazilo, 

proto bude rozhodovat optická většina. Program sjezdu byl přijat. 

V druhém kroku probíhá volba pracovního předsednictva. Z pléna se nikdo nepřihlásil. (dále 

uvedeno bez titulů) 

Barták, Čegan, Dolanský, Bauer, Voženílek, Trnková 

Mandátová komise, Kohoutek, Trnková 

Návrhová komise: Čegan, Dolanský 

Volební komise: Závodný, Lounek, Kozlová 

Zapisovatele: Luňáček, Mervartová 

Ověřovatelé: Voženílek, Kolář 

Skrutátoři. Jevsejenko, Barenda, Kyslik 

Vše bylo schváleno. 

  

V dalším bodu je diskutována zpráva o činnosti. Zlepšila se komunikace s ministerstvem 

školství, předseda byl delegován na RV pro legislativu, nyní se pracuje na prováděcích 

předpisech.  Zásadní změnou je institucionální akreditace. Zásadní budou prováděcí vyhlášky. 

Zanikne akreditační komise, vznikne akreditační úřad podřízený MŠMT. Harmonogram 

dopracování vyhlášek je konec června. ČKR a RVŠ je oponentem změny. VOS se v legislativě 

dlouhodobě snaží o snižovaní  byrokracie ve VŠ. Dále popisuje vztahy mezi VOS a RVŠ, 

ČMKOS a RVŠ.  

Integrace školských odborových svazů by měla být cíleně dokončena před tím, než to bude 

z ekonomického pohledu jedinou možností. Je uváděn příklad Slovenska, kde je školství 

reprezentováno jedním svazem. Speciální poděkování je pro JUDr. Černého ze svazu ECHO, 

bez jehož pomoci by změna legislativy v dokumentech VOS byla problematická. Další 

problematickou částí je financování vědy a výzkumu jako celku, jsou problematická jednání 

s ministerstvem financí.  



Předseda dále vysvětluje změnu banky, popisuje ekonomické přínosy. Daří se snižovat 

deficity, stále je ale situace vážná. Je nutno zvolit nový výbor, předseda apeluje na omlazení 

výboru. Předseda předává slovo hostům.  

 

Hovoří Josef Středula. V první části projevu děkuje za pozvání a vyzdvihuje kvality předsedy 

Bartáka. Doporučuje jeho volbu. V další části popisuje zkušenost z přednášky na VŠB, 

domnívá se, že studenti a odbory mají společné zájmy. Konfederace nabízí možnost 

prezentace pozice odborů ve společnosti. Josef Středula hovoří o úspěšnosti těchto setkání. 

Dále v projevu doporučuje hledání stability na MŠMT. Dlouhodobě chybí strategie rozvoje 

všech stupňů vzdělání, tento systém neodpovídá potřebám trhu práce. Apeluje hlavně 

na kvalitu a profesionalitu vzdělání. Dále kritizuje předchozí vedení ministerstev, a to jak 

v 90. letech tak v minulém desetiletí. Uvádí příklad katolizace školství. Dále vyzdvihuje 

současnou kvalitu vyjednávání tripartity. ČMKOS žádá zpracování studie na reálnou 

udržitelnost evropských projektů po roce 2020. Reálně hrozí podstatný propad financování 

školství, státní správy a i jiných oborů. V poslední části se filozoficky zamýšlí nad strukturou 

daňového zatížení ve vztahu k veřejným službám, dále k daňovým pobídkám investorů. 

ČMKOS se v jednáních mezinárodních struktur snaží o zachování práva na stávku. Na závěr 

děkuje za práci pro odbory jako celek.  

 

Hovoří František Dobšík: Předseda Dobšík přednáší zdravici, děkuje za pozvání a vysvětluje 

kroky a fungování asociace školských odborových svazů. Dále informuje o změnách 

v základním a středním školství a probíhajících jednáních ve vztahu ke změně legislativy. 

Uvádí jednotlivé příklady, komentuje a vysvětluje mnohdy zavádějící informace 

mainstreamových médií. Dále vysvětluje mechanismy zakládání „soukromých“ základních 

škol a problematiku řešení. Na závěr přeje úspěšné jednání sjezdu a předpokládá 

pokračování fungování asociace, pokud sjezd nerozhodne jinak. 

 

Zpráva mandátové komise. Je účastno 54 delegátů, plný počet je 92 delegátů, sjezd je 

usnášeníschopný.  

 

Schválen volební řád.  

 

Volební komise informuje o kandidátech. Dále uvedeni kandidáti bez titulů. 

Výbor: Baierl, Barták, Čegan, Dolanský, Dvořáková, Hejna, Konečný, Trnková. 

KK: Bauer, Hejna, Janáčkova, Luňáček, Skálová, Voženílek. 

Předseda doporučuje, aby si volitelé u kandidáta, který je nominován jak do KK tak 

do výboru, volili pouze do jednoho orgánu. Dále prof. Čegan sumarizuje volební řád. Dále dle 

návrhu z pléna následuje osobní představení kandidátů. 

 

Předseda VOS vyzývá delegáty, aby upravili hlasovací lístky. Je vyhlášena volební přestávka. 

 



Po volební přestávce pokračuje jednání. Předseda navrhuje přesun bodu 13 před bod 

8. Změna bodů jednání byla přijata.  

 

JUDr. Černý vysvětluje podstatu legislativních změn. Při inovaci stanov bylo postupováno tak, 

aby podstata stanov zůstala zachována a reflektoval jenom ty nejnutnější změny 

i v návaznosti na stanovy ostatních svazů. Dále vysvětluje princip registrace ZO ve vztahu 

k centrále. Vyzývá k diskusi, která je více vhodná. Prosí o dotazy k diskusi. Slovo si bere 

předseda, vysvětluje postup řešení závazku ZO.  

 

V diskuzi je položena otázka o volebním období výboru ZO a KK. Vysvětleno, že toto omezení 

je u malých ZO prakticky nerealizovatelné.  

 

Dále se diskutuje o tom, zda má být ve stanovách uvedeno, na kolik let je volen výbor ZO 

a KK. Prof. Čegan sumarizuje návrhy, buď nechat jak to je, nebo upravit období na 3 roky. 

Předseda Středula upozorňuje na nutnost demokratické volby a zneužití toho, že není 

uvedena délka volebního období.  

Je hlasováno. 39 pro, 9 proti, 2 se zdrželo. Dále se hlasuje o schválení stanov a finančního 

řádu:  45 pro, 3 proti, 2 zdrželi.   

JUDr. Černý děkuje za pozvání, vyzdvihuje dobrou spolupráci, přeje zdar v jednání. 

 

Dále se pokračuje podle programu. 

Zpráva o činnosti byla přednesena v úvodním projevu, předseda dává prostor pro poznámky 

a připomínky. Bez dotazů a připomínek. Pokračuje se zprávou o hospodaření. Dr. Trnková 

doporučuje zvážit zvýšení členského příspěvku. Předseda Barták sumarizuje funkce 

a výsledky ČMKOS, navrhuje zvýšení na blíže nespecifikovanou hodnotu. 

Předseda Dobšík. Vybíráme 0.5% z prvního platového stupně, např. na učitele ZŠ je to cca 

100 Kč měsíčně. Z členské základny je popud na zvýšení na 120 Kč, senioři a ženy na MŠ platí 

teď 25 Kč.  

Předseda Středula: Musíte si vybrat, buď mít funkční odbory a zaplatit, nebo mít nefunkční 

odbory a ušetřit. Většina svazů vybírá 1% z čisté mzdy, ale jsou disproporce. Základní otázkou 

je rozsah služeb odborů. ČMKOS nabízí nadstandardní služby za členský příspěvek. Je třeba 

změnit systém vnímání hodnoty příspěvků.  

Pokračuje diskuse. Předseda Středula vysvětluje, proč je nutné zanechat systém kolektivního 

vyjednávání tak jak je, uvádí příklady z Německa a Španělska. Apeluje na morální kredit 

odborářů a jejich poslání. Pokládá otázky: Jaký je nejvíce známý odborový svaz? Je to 

asociace hráčů NHL. Jaká je nejvýznamnější česká odborová cena? Cena Thalie. Ani odboráři 

neznají. Dále apeluje na hrdost odborářů.  

 

 

 

 



Přerušuje se jednání na žádost volební komise.  

Výsledky: (pouze příjmení) 

Celkem 54 lístku, 1 je neplatný pro KK. Výbor: Baierl 42, zvolen, Bartak 50, zvolen, Čegan 27, 

nezvolen, Dolanský 37, zvolen, Dvořáková 35, zvolena, Hejna 5, nezvolen, Konečný 38, 

zvolen, Trnková, 31, nezvolena.  

KK, Bauer 41, Luňáček 41, oba zvoleni, Hejna 19, nezvolen, Janáčková 22, nezvolena, Skálová 

20, Voženílek 16 nezvolen. Volba pokračuje druhým kolem pro KK. Delegáti hlasují fyzicky 

o jednotlivých jménech. Výsledky: Janáčková 23, zvolena, Skálová 13 nezvolena, Hejna 10 

nezvolen, Voženílek 16, nezvolen. 

 

Josef Středula se loučí, přeje hodně zdaru a pevné zdraví.  

 

Sjezd pokračuje bouřlivou diskusí o navyšování příspěvku. Formulovány 3 varianty. Navýšení 

o 30 Kč, navýšení o 100 Kč nebo celkové příspěvek 300 Kč. Dále se vysvětluje, jak postupovat 

u řetězení pracovních smluv na dobu určitou. Diskuse se stáčí jiným směrem, přechází se 

k rozpočtu. 

 

Pokračuje vysvětlování jednotlivých položek rozpočtu. Jde o vysvětleni OON, provozní 

náklady a strukturu nákladů. Předseda děkuje paní Svobodové za kvalitní a dlouhodobou 

práci pro VOS.  

 

Hlasuje se o navýšení příspěvku. Varianta příspěvek 300 Kč. 44 pro, návrh přijat. Dále se už 

nebude hlasovat o trendu růstu, bude řešeno na další konferenci. Pokračuje bouřlivá diskuse, 

je v rozporu s finančním řádem, stanovovat částku příspěvku na jednání konference. Je 

navrženo, aby byla prosazena inflační doložka. Není přijato. Prof. Čegan apeluje na navýšení 

příspěvku na alespoň 500 Kč.  

Drápaelová, Jamu. Příspěvky, respektive odvody, představují 25%. Navýšení bude pro činnost 

odborů na JAMU likvidační. 

Hlasuje se o navýšení o 100 Kč. Ročně. Nebylo přijato. Další návrh je o 300 Kč, 350 Kč, 400 Kč. 

32 hlasů pro, návrh byl přijat. Dále se hlasuje o vnitřním mzdovém předpisu. Předseda 

vysvětluje změny ve finančním řádu.  

Doc. Kohoutek se táže, jaká je tedy průměrná mzda na VŠ. Je vysvětleno, kde jde najít 

na webu.  

Schvaluje se rozpočet: Pro je 45 hlasů, rozpočet byl schválen.  

 

Následuje zpráva KK. Předseda KK komentuje jednotlivé body činnosti KK. Zpráva byla vzata 

na vědomí. 

 

Diskutuje se problematika úrazového pojištění. Svaz je pro tyto případy pojištěn.  

 

Schvaluje se zpráva o činnosti. 47 pro, je schváleno. Návrhová komise formuluje usnesení.  



Je přečteno usnesení, prof. Čegan se táže na připomínky. Bez připomínek. Pro je 47. 

Usnesení bylo schváleno.  

 

Předseda poděkoval účastníkům sjezdu, přeje bezpečnou cestu domů.  

 

Zapsal: Luňáček, Mervartová 

 

Ověřili: 

PhDr. Bc. Mgr. Břetislav Voženílek, MBA  ………………………………………………………………. 

 

Doc. Ing. Josef Kolář, CSc.    ……………………………………………………………… 


